
СТЕНОГРАМА 

засідання Комітету Верховної Ради України 

з питань економічного розвитку 

2 грудня 2024 року 

 

Веде засідання голова комітету НАТАЛУХА Д.А. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Тоді, колеги, у нас на порядку денному одне питання: проект 

Закону України про внесення змін до Господарського кодексу України щодо захисту 

вітчизняного оборонно-промислового комплексу (реєстровий номер 12202) і "Різне". Два 

пункти порядку денного.  

Чи будуть заперечення, пропозиції чи зауваження до порядку денного? Можемо 

рухатись по голосуванню. 

Тоді ставлю на голосування пропозицію ухвалити порядок денний в 

запропонованій редакції. 

Буймістер. 

Кисилевський. 

 

КИСИЛЕВСЬКИЙ Д.Д. За. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Кицак. 

Колтунович. 

Кубів. 

Лічман. 

 

ЛІЧМАН Г.В. За. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Магомедов.  

Маріковський. 

 

МАРІКОВСЬКИЙ О.В. Маріковський – за. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Марчук. 
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МАРЧУК І.П. За. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Мовчан.  

 

МОВЧАН О.В. За. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Наталуха – за. 

Рущишин.  

 

РУЩИШИН Я.І. За. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Рущишин – за. 

Тарута. 

 

СЕКРЕТАРІАТ. Кубів – за. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Кубів – за. Дякую. 

Тарута. 

Шевченко. 

Шипайло. 

 

ШИПАЙЛО О.І. За. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Дякую. 

Янченко. 

 

ЯНЧЕНКО Г.І. Підтримую. Дякую. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Дякую. 

Є, порядок денний затвердили. Колеги, чи є необхідність обговорювати сам проект 

закону, чи ми можемо переходити до голосування? Всі ознайомлені... 

 

РУЩИШИН Я.І. Пане голово, у мене є запитання до доповідача, якщо дозволите. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Да, Ярослав Іванович, будь ласка. 
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РУЩИШИН Я.І. Все-таки мене цікавить необхідність саме такого заходу з 

підтримки виробників, оскільки ми в такий спосіб втручаємося в суспільні відносини 

цивільного характеру і можемо їх просто-напросто поламати, а штрафи і пені, як правило, 

використовуються для стимулювання дисциплінованих постачальників, а особливо  

постачальників для армії. І я вважаю, що є багато інших інструментів підтримати тих 

виробників, які попали, можливо, в якусь скрутну ситуацію в зв'язку з якимись 

невизначеними ситуаціями, ніж ламати всю систему цивільного права, яка була до сих пір. 

Тому я закинув цей законопроект для наших військових спеціалістів, щоб вони мені дали 

відповіді. Я ще не отримав, можливо, є якась воєнна доцільність з цього приводу, я прошу 

пояснити.    

 

ЯНЧЕНКО Г.І. Готова доповісти.  

 

ГОЛОВУЮЧИЙ.  Да, да, будь ласка, Галина Ігорівна. 

 

ЯНЧЕНКО Г.І. Колеги, доцільність в цьому законопроекті є і вона надзвичайно 

висока. В чому вона полягає? Вона полягає в тому, що у нас в різних законах і кодексах 

прописані різні відповідальності за одне і те саме порушення. В результаті за таке 

порушення, як прострочення договору, передбачено три різні штрафи. І  наші 

правоохоронні контролюючі органи читають законодавство таким чином, що раз є три 

різні штрафи, то треба їх всі застосовувати, тобто за одне порушення застосовується три 

види покарання. Це по-перше.  

По-друге, враховуючи, що на сьогоднішній день фактично заборонений експорт. 

Це по-перше. По-друге, фактично законодавчо обмежена маржинальність компаній і вона 

становить в середньому по ринку 5-7 відсотків за контракт за річний. При цьому штрафи 

при прострочці, якщо нараховується одразу три штрафи за один вид порушення, за 

перший же ж місяць становлять 13 відсотків.  Тобто компанія не просто не отримує ніякий 

прибуток, а вона ще має доплатити свої власні гроші, щоб мати можливість що-небудь 

поставити державі Україна. В результаті зараз утворилася така ситуація, коли просто 

велика кількість компаній, які можуть дістати боєприпаси, які можуть щось постачати 

армії, вони просто цього не роблять і не хочуть підписувати контракти. І тому цей запит 

на те, щоб якимось чином, скажімо, врегулювати питання по штрафах, це вже запит як від 

виробників українського оборонно-промислового комплексу, так і від замовників. І, до 

речі, наш колега Сергій Татута теж дуже добре поінформований, і це наш спільний 

проект, а загалом там фактично 20 співавторів долучилися. Ми і пропонуємо залишити не 
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три види штрафу, а лише один, але який буде з кожним днем збільшуватися. Тобто це 

буде пеня, яка нараховується у сумі  одна десята відсотка за кожен день прострочки. 

Такий підхід дає можливість, з одного боку, стимулювати виробників все ж таки швидше 

постачати, з іншого боку, якщо трапляються якісь форс-мажори, непередбачувані 

обставини як в Україні, так і за кордоном,  принаймні, вибачте за непарламентський вираз, 

не потрапити на гроші при виконанні контрактів. Це, якщо коротко. Дякую. Доповідь 

завершена. 

 

РУЩИШИН Я.І.  Дозвольте, пане голово. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Дякую дуже. 

Ярослав Іванович, задовольнила вас доповідь?  

 

РУЩИШИН Я.І. Власне, я хотів сказати, дякую, пані Галино, але я не 

прослідковую причинно-наслідкового зв'язку коректного тут, оскільки у нас є, суб'єктів 

цивільних правовідносин мільйони, а людей або фірм, які виготовляють або постачають 

для армії, набагато менше. І тому краще було б зробити якісь виключення з приводу саме 

цих …(Не чути) 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Зник Рущишин. Теж зв'язок.  

 

ЯНЧЕНКО Г.І. Це насправді хороше зауваження, і ми так і зробили. Тому що … 

 

РУЩИШИН Я.І. Якимось спеціальним законом. 

 

ЯНЧЕНКО Г.І. Пане Ярославе, це дуже хороше зауваження, і бачите, great minds 

think alike, тому саме так ми і зробили. Фактично законопроект пропонує в перехідні 

положення Господарського кодексу конкретно цю норму не застосовувати до закупівель 

озброєння на період воєнного часу і шість місяців після цього. І це теж зумовлено тим 

фактично, що у нас на сьогоднішній день фактично законодавчо обмежений прибуток для 

державних контрактів по озброєнню.  

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Дякую, дякую, Галино Ігорівно. 

Колеги, є ще в когось запитання, чи можемо переходити до голосування?  
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МАРЧУК. Я буквально дуже коротку ремарку. Галино Ігорівно, дивіться, як на 

вашу думку, взагалі адекватне це обмеження у 5 відсотків? Ми ж розуміємо, що знаходять 

засоби, яким чином все ж таки акумулювати більший прибуток але, на жаль, не в 

юрисдикції нашої країни. Тому, може, ми, давайте, за вашою ініціативою і попрацюємо, 

щоб цю нісенітницю прибрати? Дякую. 

 

ЯНЧЕНКО Г.І.  Дякую. Це дуже хороший коментар. Я вважаю, що, звичайно, 

складно робити бізнес, коли у тебе обмежена прибутковість в 5 відсотків і ще є купа 

ризиків, прильотів і всього іншого. Але давайте спробуємо… Цей законопроект, який ми 

зараз приймаємо, це така швидка… це навіть не швидка допомога, це реабілітація… це 

реанімація. Давайте реанімуємо пацієнта, потім перейдемо до швидкої допомоги і потім 

потрошечку будемо, скажемо так, відновлювати життєдіяльність цього організму. Цей  

законопроект терміново потрібно прийняти.  

По маржинальності. Великий запит від сектору, хоча би урівняти всіх з дронами і 

РЕБами, яким дозволено заробляти 25 відсотків. Але поки ми стикаємося зі, скажемо так, 

різного роду відгуками про обмежений бюджет. Тому принаймні почнемо з того, щоб хоч 

якось врегулювати питання штрафів, питання визнання форс-мажорів, якщо вони мають 

місце, питання перегляду цін, якщо відбувається коливання валют, що зараз дуже-дуже 

актуально в контексті того, що буде підписуватися більше дво-, трирічних контрактів. 

Тобто є дуже багато проблемних питань, але питання по штрафах, воно… це те, що уже 

типу на вчора мало бути, але поки що його немає. І уряд, він дивиться в бік Верховної 

Ради. Вони готові це, скажімо так, врахувати в профільній Постанові №1275, але дуже 

важливо, щоб не було законодавчих колізій і щоб ця постанова відповідала законодавству. 

Колеги, якщо можна, у мене є ще пропозиція. Оскільки законопроект дуже-дуже 

маленький і дуже точковий, але дуже терміновий, я би просила наш комітет 

рекомендувати його в залі розглянути за основу і в цілому.  

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Дякую, Галина Ігорівна. 

Я думаю, що це адекватна пропозиція, враховуючи, що будь-яка фракція в залі 

може попросити, точніше, заперечити розгляду в цілому. Тому наша справа з комітету 

випустити його з таким формулюванням, щоб дати спікеру можливість про це оголосити, 

а далі, якщо буде згода фракцій, то, звісно, він в залі пройде.  

 

КУБІВ С.І.  Пане голово, можна? Слава Україні! 
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ГОЛОВУЮЧИЙ. Да-да, Степан Іванович, будь ласка. Героям слава!  

 

КУБІВ С.І. Дивіться, перше, пані Галя, треба реанімувати, але без штучного 

дихання, щоб воно було нормально. А друге, давайте зробимо і перше читання, і в цілому, 

те, що пропонує пані Галина, щоб мати на фракції, розмовляючи, ті чи інші позиції для 

діалогу. Дякую.  

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Дякую.   

Колеги, можемо переходити до голосування? Дякую.  

 

МАРЧУК. Давайте.  

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Дякую. 

Тоді за результатами обговорення пропоную ухвалити рішення рекомендувати 

Верховній Раді України внести проект Закону України про внесення змін до 

Господарського Кодексу України щодо захисту вітчизняного оборонно-промислового 

комплексу (реєстровий номер 12202) на розгляд Верховної Ради України. Рекомендувати 

включити його до порядку денного сесії Верховної Ради України та за результатами 

розгляду в першому читанні прийняти за основу та в цілому з техніко-юридичними 

правками і з урахуванням такої пропозиції комітету: 

Абзац другий і третій розділу І законопроекту викласти у такій редакції: "9. Під час 

дії воєнного стану та протягом шести місяців з дня його припинення або скасування 

норми абзацу три частини другої статті 231 щодо стягнення штрафу в розмірі семи 

відсотків не застосовуються до виконавців державних контрактів (договорів) з оборонних 

закупівель.  

Положення застосовується до державних договорів… до державних контрактів 

(договорів) з оборонних закупівель, які виконуються під час дії воєнного стану в Україні, 

введеного Указом Президента України "Про введення воєнного стану в Україні" від 24 

лютого 2022 року №64/2022, затвердженим Законом України "Про затвердження Указу 

Президента України "Про введення воєнного стану в Україні" від 24 лютого 2022 року 

№2102-IX, та не завершені станом на дату набрання чинності цим законом".  

Прошу голосувати, колеги.  

Буймістер.  

Кисилевський. Дмитро Давидович.  
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КИСИЛЕВСЬКИЙ Д.Д. За. За, Дмитро Андрійович. Вибачте.  

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Кицак. Кицак.  

Колтунович. 

Кубів.  

 

КУБІВ С.І. За.  

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Лічман. Лічман. 

 

ЛІЧМАН Г.В. Лічман – за. Лічман – за.  

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Дякую.  

Магомедов.  

Маріковський.  

 

МАРІКОВСЬКИЙ О.В. Маріковський – за.  

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Марчук.  

 

МАРЧУК  І.П. За – Марчук.  

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Мовчан. 

 

МОВЧАН О.В. Мовчан – за.  

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Наталуха – за.  

Рущишин. 

 

РУЩИШИН Я.І. Утримаюсь до консультацій …(Не чути)  

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Тарута.  

 

ТАРУТА С.О. За.  
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ГОЛОВУЮЧИЙ. Шевченко. 

Шипайло.  

Янченко. Янченко.  

 

ЯНЧЕНКО Г.І. Колеги, вибачте, зв'язок, немає світла. Я підтримую, звичайно. І 

дуже дякую всім за підтримку.  

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Дякую.  

Ще раз, Шипайло. Ті, хто були на зв'язочку з нами.  

Дякую, колеги. Є рішення.  

Дякую, Галина Ігорівна.  

І всіх вітаю з таким оперативним завершенням порядку денного комітету.  

Дуже дякую всім за розуміння, колеги, і за відповідальність. 

 Всім гарного продуктивного тижня.  

Слава Україні!  


